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 الآي ة

 
وحََِعَنََِوَيسَْألَوُنكَََ﴿ وحََُقلََُِالرُّ َأَمْرََِمِنََْالرُّ

َ نَأُوتِيتََُوَمَاَرَبِّ لاََالعِْلََِْمِّ
ِ
 ﴾قلَِيلاََا

 (58) سراا الإ 
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ABSTRACT 
 

Due to the ever increasing demand for power, economic and environmental 

constraints that limit the expansion and restructuring transmission networks, the 

transmission lines are prone to be operated under heavily stress conditions, and 

power systems to operate near critical limits.  

This thesis investigates different scenarios to improve the power transfer 

capability of (Atbara-Portsudan) transmission line as one of the national grid 

problems. This line was selected depending on line indices such as Fast Voltage 

Stability Index (FVSI), Line Stability Index (Lmn). Simulation was carried out using 

NEPLAN software, based on data given from National Load Dispatch Center 

(NLDC) in Sudan. National grid was studied in peak and off-peak cases, to clearly 

represent the problem. All the results presented in comparison form to find the best 

scenario. Power transfer capability of (Atbara-Portsudan) could be enhancing up to 

150% of existing load by using TCSC beside SVC installed in Portsudan. However 

the ultimate solution is double-circuit transmission line beside local generation 

station. 
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 المستخلص
 

، لمطمب عمى الطاقة الكهربائية المستمرة  مع الزيادة صعوبةأكثر الكهربائية  تشغيل نظم القدرة أصبح

 جبرأ مما ،الكهرباء نقل  ةشبككمة أو إعادة هيوالإقتصادية التي تحد من التوسع في إنشاء  والقيود البيئية

 .لها الحدود الحرجةمن  قرببال أن تعمل و،  ةكبير  واجهادات ظروف تحت عمللم ءكهرباالنقل  شبكة

 –سيناريوهات مختمفة لزيادة القدرة المنقولة خلال خط النقل )عطبرة  عرضتهذه الأطروحة 

ط طو خالعمى مؤشرات  ا  عتمادإ د تم اختيار هذا الخط وقالقومية. شبكة الباعتباره واحد من مشاكل  بورتسودان(

 المحاكاةوقد أجريت . (Lmn)ط طو الخ يةمؤشر استقرار  و(FVSI)  مجهدلمثل مؤشر الاستقرار السريع 

تمت و  .في السودانمركز التحكم القومي إلى البيانات الواردة من  ستنادا  إ،  NEPLANباستخدام برنامج 

المتحصل عميها كل النتائج بوضوح.  لمشكمةا، لتمثيل العميا والدنياالذروة  الاتح فيالقومية الشبكة  ةسادر 

 . لمحل  مقارنة لإيجاد أفضل سيناريوجداول في  وضعت

من  %051ى حتيمكن أن تعزز  (بورتسودان – عطبرة)نقل ال المنقولة خلال خطالقدرة  لزيادة

في  يكمنولكن الحل النهائي . بورتسودان في وجودمال  SVCبجانب  TCSCباستخدامالحالية الحمولة 

 .استخدام خط مزدوج بجانب محطة توليد محمية
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